

تقييم كفاءة اداء بنك التسليف التعاوني والزراعي باستخدام ادوات التحليل المالي والقياسي
للفترة 2008-2015

تعد كفاءة اداء البنوك اليمينية من بين القضايا الحاسمة في القطاع المالي في ظل غياب البنك المركزي في الرقابة والتقييم الدوري للبنوك، ولذا فإن هذه الدراسة تهدف الى تقييم كفاءة اداء بنك التسليف التعاوني والزراعي باستخدام ادوات التحليل المالي والقياسي، حيث تم استخدام خمسة معايير كل معيار يحتوي على عدد من مؤشرات النسب المالية الرئيسية، وهذه المعايير هي: معيار الربح والربحية - معيار النمو - معيار السيولة - معيار قياس الامان - معيار توظيف الموارد، وقد احتوت هذه المعايير على (15) مؤشر موزعة بين المعايير، هذا الى جانب قياس معنوية الارتباط للعوامل الرئيسية المؤثرة على ربحية البنك، وتحديد نوع العلاقة الاحصائية بين المتغير التابع (الربحية) والمتغيرات المستقلة الاخرى (معدل العائد على الاصول والرافعة المالية) (مضاعف حق الملكية) (ونسبة السيولة)، كون الربحية تمثل الهدف الاساسي لأي بنك لما لها من تأثير كبير على حقوق الملكية.

تم جمع البيانات لبنك التسليف التعاوني والزراعي والبنك المقارن به (بنك اليمن الدولي) من القوائم المالية المدققة من محاسبين قانونيين والمصادق عليها من البنك المركزي خلال فترة الدراسة من 2008 – 2015م وتحليلها باستخدام نماذج احصائية متقدمة.

اظهرت النتائج تباين واختلاف في كفاءة البنك مع قرينة والعوامل المؤثرة عليهما كما اوضحت الدراسة لبعض المؤشرات الكمية بأن كلا البنكين لم يحققا المعايير الدولية المطلقة ومن خلال قياس معنوية الارتباط (لمتغيرات كاك بنك) اظهرت النتائج وجود علاقة طردية ومعنوية بين الربحية والمتغيرين (معدل العائد على الاصول والرافعة المالية) (مضاعف حق الملكية) وعلاقة عكسية مع السيولة.

يساعد هذا البحث في فهم البيئة المالية للبنوك اليمينية ويوفر رؤية شاملة بضرورة التقييم لكفاءة اداء البنوك اليمينية، لتحديد نقاط الضعف ونقاط القوة ومعرفة السلبيات واتخاذ المعالجات المدروسة والقرارات الصائبة قبل حدوث أي مخاطر او تدهور مالي لا سمح الله.

Evaluating of CAC Bank Efficiency Performance Using Financial and Econometrics Analysis Tools during the period 2008-2015

The efficiency of the performance of Yemeni banks is one of the critical issues facing the financial sector in light of the absence of the Central Bank in monitoring and periodic evaluation of banks. Therefore, this study aims to evaluate the efficiency of the performance of CAC (the Cooperative and Agricultural Credit) Bank using financial and econometrics analysis tools, where five standards were used, each standard containing a number of main financial ratio indicators. These standards are: The Profit and Profitability Standard - The Growth Standard - The Liquidity Standard - The Safety Measurement Standard - The Resource Employment Standard.

These standards contained (15) indicators distributed among the standards, in addition to measuring the moral correlation of the main factors affecting the bank's profitability, and determining the type of statistical relationship between the dependent variable (profitability) and other independent variables (rate of return on assets and financial leverage (equity multiplier and liquidity ratio), since profitability represents the primary goal of any bank because of its significant impact on property rights.

Data were collected for the Cooperative and Agricultural Credit Bank and its compared to bank (International Bank of Yemen IBY) from financial statements audited by chartered accountants and approved by the Central Bank during the study period from 2008 - 2015 and analyzed using advanced statistical models.

The results showed variation and difference in the efficiency of the bank with its counterpart and the factors affecting them. The study also

showed some quantitative indicators that both banks did not achieve absolute international standards. By measuring the significance of the correlation (for CAC Bank variables), the results showed the existence of a direct and significant relationship between profitability and the two variables (the rate of return on assets, financial leverage (equity multiplier), and an inverse relationship with liquidity.

This research helps in understanding the financial environment of Yemeni banks and provides a comprehensive vision of the necessity of evaluating the efficiency of the performance of Yemeni banks, to identify weaknesses and strengths, get to know the negatives, and take thoughtful treatments and sound decisions before any risks or financial deterioration occurrence.